
آن ط��ور كه مدي��ران دولتي در س��طوح مختلف در 
هفته هاي گذشته بر آن تاكيد كرده اند، اقتصاد ايران 
آماده يك جهش بزرگ به سمت موفقيت هاي بيشتر 
مي شود. دولت با استناد به آنچه كه در ماه هاي گذشته 
در شاخص هايي مانند رشد اقتصادي و كاهش بيكاري 
به وجود آمده، تاكيد دارد كه مقدمات لازم براي عبور 
از مش��كلات فراهم ش��ده و در ماه ه��اي آينده مردم 
نشانه هايي از بهبود اوضاع را خواهند ديد. اين وعده ها 
در حالي مطرح مي شود كه مهم ترين دستاورد دولت 
در حوزه مديريت بازار ارز، ثبات نرخ دلار در كانال 50 
هزار تومان بوده و بر خلاف وعده هايي كه براي دوراني 
طولاني مطرح شده، نرخ تورم نيز به ثباتي نسبي در مرز 
45 درصد رسيده است، دو شاخصي كه تا زمان تغيير 
وضعيتي مهم، اجازه بهبود جدي در وضعيت اقتصاد 

كشور را نخواهند داد.
در چنين ش��رايطي، مجلس در روزهاي آينده رسما 
بررسي بودجه 1403 را آغاز خواهد كرد. بودجه اي كه 
آخرين لايحه مهمي محسوب مي شود كه نمايندگان 
مجلس يازدهم آن را بررس��ي مي كنند و در اس��فند 
امسال با برگزاري انتخابات، مجلس نمايندگان جديد 
خود را خواهد شناخت. به اين ترتيب به نظر مي رسد 
كه نمايندگان ضمن تاكيد مداوم بر همكاري مشترك 
با دولت، براي آنكه از انتقاد مردم و جامعه هدف آراي 
خود در امان بمانند، احتمالا خطوطي را براي نمايان 
كردن فاصله ميان خود و عملكرد دولت خواهند كشيد. 
رييس مجلس نيز يكي از نمايندگاني است كه احتمالا 
بار ديگر براي حضور در بهارستان و البته كرسي رياست 
رقابت مي كند و در جديدترين اظهارات خود، بخش 
مهمي از مشكلات كش��ور را ناش��ي از سوءمديريت 
دانسته است. رييس مجلس يازدهم با يادآوري اينكه 
زيرساخت هاي بهداشتي در استان تهران از همه كشور 
فقيرتر است، گفت: از اين مساله بايد درس گرفت، ما 
بايد مديران فهيمي در اين رابطه داشته باشيم؛ اينجا 
نشان مي دهد كه مشكلات ما از نبود امكانات نيست؛ 
مشكلات ما نشأت گرفته از ضعف در سياست گذاري 
و ضعف در مديريتي است كه ما را با چنين مشكلاتي 
گرفتار كرده است. وي با بيان اينكه مشكلاتي در حوزه 
اعتبارات و منابع مالي نداريم، گفت: مشكل ما ناشي از 
نوع نگاه، برنامه ريزي و مديريت است. در واقع مشكل 
ما در عدم اولويت بندي هاست. خيلي از ما مسوولان 
به دنبال تخصي��ص منابع از خزانه دولت هس��تيم و 
متوجه هيچ مس��ير ديگري جز اين نيستيم. در حالي 
كه ما بايد به همه مديران و مس��وولان اعلام كنيم كه 
منابع دولتي محدود است اما فرصت هاي بزرگي براي 
اس��تفاده از منابع مختلف كشور وجود دارد كه بايد به 
سمت استفاده از آنها برويم. قاليباف در همين زمينه 
تصريح كرد: وقتي ما يك ميليون مسافر داشته باشيم و 
اين مسافران مي خواهند از اسلامشهر به تهران بيايند، 
اين خود بزرگ ترين سرمايه اقتصادي اسلامشهر است 
و بخش خصوصي مي تواند مترو اسلامشهر را از تكميل و 
تهيه واگن تا ساخت تونل و ايستگاه ها ظرف دو سال به 
اتمام برساند. در ادامه شهرداري و دولت نيز مي توانند 

از بخش خصوصي خريد خدمت داشته باشند. رييس 
مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه ما يك شبه تصميم 
مي گيريم كه مترو ته��ران و حومه را از هم جدا كنيم، 
ادامه داد: اگر ما در مجموعه استان تهران، براي مجموعه 
شهري تعيين تكليف نكنيم و طرح جامع آن را نبينيم، 
بايد بدانيم خطوط مرزي كه در سازماندهي سياسي به 
عنوان اين شهر و اين بخش كشيده شده، تقسيم بندي 
مناسبي براي آنكه به مردم در حوزه خدمات زيرساختي 
و مسائل و نيازهاي روزمره شان اعم از خدمات عمومي 
رسميت بدهد، نيس��ت چراكه اين موارد به هم تنيده 

است و ما نبايد آنها را از هم جدا كنيم.
رييس قوه مقننه با بيان اينكه بدون داش��تن برنامه، 
توفيق حاصل نمي شود، بيان كرد: مشكل با نگاه هاي 
جزيره اي و بخشي حل نخواهد شد. قاليباف با يادآوري 
اينكه مخاطب اين حرف ها ابتدا خود بنده در مجلس 
هستم، بيان كرد: ما بايد در بالاترين سطح يعني دولت، 
مجلس و مركز پژوهش ها اين موارد را پيگيري كنيم 
و سپس بايد براي اين مجموعه شهري تعيين تكليف 
كنيم  لذا ما يك مطالعه از دهه هفتاد، در اين بخش را 
پي��ش رو داريم و اين موارد را مطرح مي كنيم. رييس 
مجلس شوراي با بيان اينكه مهاجرت بدون توجه به 
زيرساخت ها، عدم تعادل در حوزه هاي توزيع نرمال 
جمعيت كش��ور ايجاد مي كند، تاكيد كرد: اين موارد 
براي ما مش��كلات امنيتي و محيط زيستي به وجود 
خواه��د آورد. قاليباف با بيان اينكه ما بايد تهران را در 
قالب يك وضعيت شهري ببينيم و در همه ابعاد براي 
آن تعيين تكليف كنيم، ادامه داد: اين مساله فارغ از اين 
است كه مركز پايتخت اينجا باشد يا نباشد. ما منابع لازم 
را دارا هستيم اما از منابع خوب استفاده نمي كنيم. هر 
جا كه خط آهن كشيده شود آنجا توجيه اقتصادي دارد 
و حتما بخش خصوصي آمده و حتما زودتر و ارزان تر 
از ما كار را تمام مي كند. البته ما به اين موارد در برنامه 
هفتم توسعه پرداختيم. هرچند قاليباف در صحبت هاي 
خود اشاره مستقيمي به دولت نكرده اما تاكيد بر مشكل 
مديريتي ذهن ها را به سمت اشكالات قوه مجريه مي برد 

و بايد ديد كه در هفته هاي آينده نحوه همكاري دو قوه با 
يكديگر بر سر بودجه به چه شكل تعيين خواهد شد. در 
سوي مقابل اما رييسي همچنان تاكيد دارد كه دولت او 
توانسته بر بسياري از مشكلات غلبه كند و در برابر فساد 
و مشكلات موجود كوتاه نخواهد آمد. رييس جمهور با 
بيان اينكه بدون توليد امكان ش��كل گرفتن ايران قوي 
وجود ندارد، خاطرنشان كرد: اگر وابسته به واردات باشيم 
و بيكاري وجود داشته باشد، استقلال حاصل نمي شود. 
وي افزود: اگر مي خواهيم اقتصادي داشته باشيم كه با 
تكانه ها تكان نخورد، در گروی توليد است. خداوند براي 
توليد به اين كشور همه زمينه هاي مادي و نيروي انساني 
مولد عنايت كرده اس��ت. فكر و انديشه بلند براي توليد 
هم عنايت كرده اس��ت كه بايد استفاده شود. وي گفت: 
در مقطعي واحدهاي توليدي يكي پس از ديگري دچار 
مشكل شد و از كار افتاد، اما امروز براي حمايت از توليد 
همه بخش هاي اداري، صنعتي و ستاد وزراتخانه ها بايد 
بسيج و از توليدكنندگان حمايت مالي، حقوقي و اداري 
كنند كه كار آنها دچار وقفه نشود. رييسي گفت: برخي از 
واحدها از برخي نهادها گلايه داشتند كه سپرده ام مورد 
به مورد ب��ه من گزارش دهند. واحدهايي كه دچار وقفه 
شده اند بايد فعال شوند اين وظيفه همه ماست. محصولي 
در كش��ور توليد مي ش��ود ولي واردات هم مي شود اين 

خنجري از پشت به توليد است.
وي افزود: كالاهايي نياز به بازاريابي يا استانداردسازي 
دارند اين بايد انجام ش��ود. سازمان هاي مربوطه بايد 
س��ريع بررسي و پاس��خ بدهند، تعطيلي و شب و روز 
نشناس��ند، بگذارند كه چرخ هاي توليد در كشور به 
حركت درآيند. وي گفت: اينجا به كالاهايي مثل موبايل 
برخوردم كه نياز همگان است، مشكل چيست؟ اين كالا 
وارداتي است در صورتي كه مي توانيم در كشور مستقل 
شويم و نيازي به واردات نداشته باشيم. توليدكنندگان 
اثبات كرده اند كه مي توانند با قيمت و كيفيت مناسب 
توليد كنند و اين اشتغال ايجاد مي كند. رييسي تاكيد 
كرد: از همين تريبون از همه همكاران مي خواهم كه 
كار توليدكننده را تسهيل كنند. 1۸5 واحد توليدي و 

صنعتي در البرز فعال شده و در سراسر كشور اين عدد 
به ۶500 رسيده است. همه بايد احيا شود. احيا شدن 
اينها يعني رونق توليد ايجاد اشتغال و خودكفايي در 
كشور. وي افزود: يا بايد كارخانه بسازيم و ماشين آلات 
وارد كنيم كه اين زم��ان مي برد؛ ولي وقتي كارگاهي 
برقرار است بايد احيا ش��ود. اين اولويت زيادي دارد. 
اميدواري��م اين موضوع در وزارتخانه ها به ويژه صمت 
دنبال ش��ود، بانك ها مس��اعدت و تس��ريع كنند در 
پرداخت تس��هيلات و توليد كنن��دگان براي گرفتن 

مجوزها نبايد مشكل داشته باشند.
رييس جمهور تأكيد ك��رد: يقين بدانيد در برخورد با 
فس��اد به هيچ كس و در هيچ س��طحي رحم نخواهم 
كرد. رييسي در ادامه دس��تاوردها و موفقيت هاي به 
دست آمده در كش��ور را مرهون هدايت هاي داهيانه 
رهبري عظيم الشأن انقلاب اسلامي و حضور مردم در 
صحنه دانست و از همه كاركنان، مديران و مسوولان 
دستگاه هاي اداري و اجرايي در سراسر كشور خواست 
مهم تري��ن ماموريت خود را خدمتگ��زاري به مردم و 
گره گشايي از زندگي آنها بدانند. رييس جمهور در ادامه 
ضمن تجليل از روحيه ظلم س��تيزي و مظلوم ياوري 
ملت ايران به ويژه در جريان جنايات اخير رژيم غاصب 
صهيونيس��تي بر عليه مردم بي دفاع غزه تأكيد كرد: 
بدانيد در همه مجامع و مراك��ز بين المللي و در همه 
ارتباطات مان زبان گوياي ش��ما مردم ب��وده و عليه 
ظالم فرياد خواهيم زد. رييس��ي پي��روزي مقاومت 
اسلامي ملت فلس��طين در برابر رژيم صهيونيستي 
و حاميان امريكايي  و غرب��ي آن را وعده تخلف ناپذير 
الهي عنوان كرد و افزود: م��ا ترديد نداريم همچناني 
كه امريكا و رژيم صهيونيستي در عراق، سوريه، يمن، 
لبنان و افغانس��تان و جاي جاي اي��ن منطقه به رغم 
حضور و هزينه هاي سنگين در توطئه ها و نقشه هاي 
خود موفق نشده و شكس��ت خورده اند، اين بار نيز در 
عرصه فلسطين از نيروهاي مقاومت شكست خواهند 
خورد. رييس جمهور در ادامه تصريح كرد: در ملاقات 
روز گذش��ته با آقاي پوتين رييس جمهور روسيه نيز 
به پيروزي مقاومت فلس��طين پس از ۶0 روز اش��اره 
كرده و گفتم كه رژيم پرمدعاي صهيونيستي به رغم 
برخورداري از حمايت هاي همه جانبه امريكا و برخي 
كشورهاي غربي در مقابل يك گروه فاقد نيروي هوايي 
و دريايي و با امكانات محدود شكس��ت خورده است. 
اين نكات مورد تصديق رييس جمهور روسيه نيز قرار 

خواهد گرفت.
اين صحبت هاي رييس��ي چند روز پ��س از آن مطرح 
مي شود كه او وعده داده بود كه اقتصاد ايران رشد هشت 
درصدي را در سال آينده تثبيت خواهد كرد و با محوريت 
برنامه هفتم توسعه و بودجه 1403، چه در توليد و چه در 
تورم دستاوردهايي جديد در راه خواهد بود. با در كنار هم 
قرار گرفتن اين صحبت ها همچنان يك ابهام مهم باقي 
مي ماند، آيا دولت در نهايت راهي براي عبور از مشكلات 
جاري اقتصاد ايران پيدا مي كند يا در حالي به سال پاياني 
فعاليت خود نزديك مي شود كه همچنان بايد براي بهبود 

وضعيت همه چيز را به آينده موكول كند.
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مهندسي انتخابات كليدواژه 
دشمن براي كاهش مشاركت است

وزير كش��ور با بيان اينكه مشاركت در انتخابات، جهاد 
سياسي است، گفت: مهندسي انتخابات كليدواژه دشمن 

براي كمرنگ كردن مشاركت سياسي مردم است.
احمد وحيدي روز جمعه در ديدار با طلاب و روحانيون 
اس��تان البرز و ش��هر در كرج در جريان دومين س��فر 
استاني رييس جمهور و هيات دولت به استان البرز افزود: 
انتخابات يكي از ميدان ها و جبهه هاي مهم پيش روي 
ماس��ت كه بايد در آن تلاش كنيم تا حضور مردم پاي 

صندوق هاي راي پررنگ باشد.
وزير كشور تاكيد كرد: امروز وظيفه مهم ما تلاش براي 
پررنگ كردن مشاركت مردم در پاي صندوق هاي رأي 
اس��ت، چيزي كه دش��من در جهت عكس آن تلاش 

جدي مي كند.
وي با بيان اينكه امروز جمهوري اسلامي ايران به محل 
اميد و  نقطه اتكاي ملت هاي آزاداي خواه جهان تبديل 
ش��ده اس��ت، گفت: اجازه تعلل نداريم و بايد در همه 
عرصه ها از جمله جهاد علمي، اقتصادي و تبيين و جهاد 
سياسي كه مولفه آن تلاش براي مشاركت پررنگ در 
انتخابات است را با جديت دنبال كنيم. وحيدي، القاي 
ناكارآمدي دولت و نظام را از ديگر دسيسه هاي دشمنان 
دانست و گفت: دولت با همه توان در خدمت مردم است، 
همين امروز رييس جمهور بلافاصله پس از بازگشت از 
مسكو در سفر استاني در جمع مردم البرز حضور يافته و 
شبانه روز براي حل مسائل كشور و مردم تلاش مي كند، 

كجا چنين رييس جمهوري سراغ داشته ايد؟
وزير كشور گفت: رييس جمهور به طور جدي به دنبال 
پياده سازي سياست هاي مقام معظم رهبري در كشور 
است كه براي پيشبرد امور كشور و حل مسائل بسيار 

راهگشا و كليدي هستند.
وحيدي در بخش ديگري از صحبت هاي خود به عمليات 
توفان الاقصي اش��اره كرد و افزود: حضور سراس��يمه 
مقامات امريكايي در تل آويو نشان از نگراني عميق آنها از 

تحولات در منطقه ماست.
وي ادامه داد: در همين ۲ ماه اخير علاوه بر رييس جمهور 
شاهد حضور چهار باره وزير دفاع و رييس سيا و مشاور 
امنيت ملي و معاون رييس جمه��ور امريكا در تل آويو 
بوده ايم، آنها بس��يار نگران هستند و نگراني شان تنها 
به خاطر غزه نيس��ت بلكه آنها نگران اقتدار روزافزون 
جمهوري اسلامي ايران در منطقه و معادلات بين المللي 

هستند.
وي با اشاره به الگوگيري نهضت هاي مقاومت اسلامي 
منطقه از انقلاب و نظام جمهوري اسلامي، خاطرنشان 
كرد: اقتدار جمهوري اس��لامي اي��ران و پيروزي هاي 
راهبردي كه جبهه مقاومت اسلامي عليه جنايتكاران 
و مستكبران جهاني به دست آورده همگي تحت تاثير 

هدايت هاي داهيانه مقام معظم رهبري بوده است.

روابط ايران و روسيه
در بهترين سطح

سيد ابراهيم رييس��ي در ديدار با »ولاديمير پوتين« 
رييس جمهور روس��يه، ضمن ابراز خرسندي از روابط 
رو به رشد دو كش��ور، همكاري با روسيه را در راستاي 
سياست همسايگي جمهوري اسلامي ايران حائز اهميت 
دانست. رييس جمهور در ادامه با اشاره به همكاري هاي 
خوب ايران و روس��يه در بخش هاي انرژي، كشاورزي 
و شركت هاي دانش بنيان، بر فراهم بودن زمينه براي 
برداش��تن گام هايي موثرتر در توسعه همكاري ها در 
راستاي منافع دو كشور و دو ملت تاكيد كرد. رييسي در 
بخش ديگري از سخنان خود گفت: آنچه موجب رنج 
بشريت ش��ده، يكجانبه گرايي و نظم ناعادلانه جهاني 
است كه يكي از جلوه هاي آن امروز در غزه قابل مشاهده 
است. رييس جمهور جنايات رژيم غاصب صهيونيستي 
عليه مردم بي دفاع غزه را نسل كش��ي و جنايت عليه 
بشريت توصيف كرد و افزود: ش��هادت بيش از ۶ هزار 
كودك به دست رژيم جنايتكار صهيونيستي باعث رنج 
و تأسف است، اما تاسف بارتر اين است كه اين جنايات 
مورد حمايت امريكا و كشورهاي غربي قرار مي گيرد يا با 
سكوت و بي تفاوتي سازمان هاي بين المللي و تشكل هاي 
مدعي حقوق بشري مواجه شده و ناكارآمدي آنها را به 
رخ مي كشد. رييسي با اش��اره به اينكه در حال حاضر 
در غزه در هر 10 دقيقه يك كودك مظلوم به شهادت 
مي رس��د، بر ضرورت توقف هر چه سريع تر بمباران ها 
و جنايات عليه فلس��طينيان غزه به عنوان مهم ترين 
دغدغه امروز جهان بش��ريت تاكيد ك��رد. »ولاديمير 
پوتين« رييس جمهور روسيه نيز ضمن ابراز خرسندي 
از سفر رييس جمهوري اسلامي ايران به مسكو تصريح 
ك��رد: روابط دو كش��ور در بهترين س��طح در جريان 
است و معتقديم با حمايت هاي رهبري معظم انقلاب 
اسلامي ايران، اين روابط وسيع تر و پوياتر خواهد شد. 
رييس جمهور روسيه استقبال چشمگير تجار روسيه از 
نمايشگاه هاي تجاري ايران و رشد ۲0 درصدي تجارت 
دو كشور با گردش مالي 5 ميليارد دلاري طي يك سال 
گذشته را نشان دهنده عزم و اراده تهران-مسكو براي 
گشودن فصلي جديد از روابط دانست و افزود: پروژه هاي 
حمل و نقل جاده اي و ريلي با پيشرفت خوبي ميان دو 
كشور در حال انجام است و همكاري هاي قبلي ايران و 
روسيه در بخش انرژي ش��رايط رو به رشدي را تجربه 
مي كند. پوتين همچنين با اشاره به اشتراك نظر دو كشور 
نسبت به مسائل منطقه، بحث و تبادل نظر درباره مساله 
فلسطين و غزه را از جمله محورهاي مذاكره دوجانبه 

ميان ايران و روسيه عنوان كرد.
معاون سياسي رييس جمهور جرئيات ديدار سه ساعته 

روساي جمهور ايران و روسيه را شرح داد.
متن پيام محمد جمشيدي در شبكه اجتماعي ايكس 

به شرح زير است: 
» در ملاقات خصوصي س��ه س��اعته آقايان رييسي و 
پوتين روساي جمهور ايران و روسيه، مذاكرات مفصل و 
بسيار مفيدي درباره همكاريهاي دوجانبه و منطقه اي با 
محوريت غزه انجام شد. دكتر رييسي با يادآوري تجربه 
موفق همكاري در منطق��ه، ابتكاراتي مطرح كرد. قرار 

شد دو طرف در اهداف و اقدام، هماهنگ عمل كنند.«

خاندوزي مطرح كرد 
اهميت مولدسازي

براي تخصيص بودجه عمراني
وزير اقتص��اد و دارايي با بيان اينكه به نس��بت كاري 
كه بايد انجام ش��ود، عقب افتادگي زيادي وجود دارد، 
تصريح كرد: سال گذش��ته دولت 100 درصد بودجه 
عمران��ي را اختصاص داد؛ اما از اين به بعد جز از طريق 
مولدسازي نمي توانيم 100 درصد بودجه را به حوزه 
عمراني تخصيص دهيم. سيداحس��ان خاندوزي در 
جلسه شوراي اداري استان زنجان كه در سالن پيامبر 
اعظم اس��تانداري زنجان برگزار شد، اظهار كرد: اميد 
اس��ت بتوانيم به ريل اقتصادي استان زنجان سرعت 
ببخش��يم زيرا ريل اقتصادي اين استان درست است. 
زنجان يك اس��تان فرهيخته  حس��يني بوده و زماني 
كه ش��اخص هاي اقتصادي منطقه را مرور مي كنيم، 
اين فرهيختگي مشخص است؛ علاوه بر عملكرد بالا، 
عملكرد قابل دفاعي نيز دارد. وي با بيان اينكه استان 
زنجان به جهت نش��اط اقتصادي به معناي حضور و 
نرخ مشاركت مردم جزو استان هاي اول كشور است، 
افزود: زنجان در شاخص بيكاري همزمان با مشاركت 
بالا جزو اس��تان هاي برتر بوده و به جهت عدالت جزو 
بهترين هاي ضريب جيني كش��ور است. اين مسوول 
با بيان اينكه در اس��تان زنجان فاصله طبقاتي كمتر 
بوده و با نابرابري هاي فاحش مواجه نيستيم، تصريح 
كرد: اس��تان زنجان موهبت هاي اكتسابي دارد كه با 
تلاش به دس��ت آمده است و بايد سعي كرد آن را ارتقا 
دهيم. وزير اقتصاد و دارايي با بيان اينكه مردم استان 
زنجان نيز حتما گرفتاري هاي خ��اص خود را دارند و 
فهرستي از مشكلات و مسائل س��ر جاي خود است، 
گفت: موضوع مربوط به تس��هيل كسب وكار و ايجاد 
جذابيت براي سرمايه گذاري در استان، بخشي به رفتار 
مديران بس��تگي دارد. خاندوزي در رابطه با اش��راف 
اطلاعات اقتصادي، اظهار كرد: ظرفيت و پتانسيل در 
استان زنجان بس��يار فراهم تر از ساير استان ها است. 
وي با بيان اينكه تمركز خود را بر ظرفيت  مولدسازي 
قرار داده ايم، افزود: بايد از ظرفيت مولدسازي استفاده 
كنيم؛ البته از تهاتر بين دس��تگاهي پرهيز شود چون 
منجر به خرج و برج دولت خواهد ش��د. اين مسوول با 
بيان اينكه به نسبت كاري كه بايد انجام شود، خيلي 
عقب افتادگي وجود دارد، تصريح كرد: س��ال گذشته 
دولت 100 درصد بودجه عمراني را اختصاص داد؛ اما 
از اين به بعد، جز از طريق مولدسازي نمي توانيم 100 
درصد را به حوزه عمراني تخصيص دهيم. وزير اقتصاد و 
دارايي با بيان اينكه در رابطه با مساله توزيع ماليات، اگر 
قانون اصلاح نشود، دولت در خصوص توزيع درآمدها 
نمي توان��د كاري كند، گفت: پيگير موضوع مربوط به 
سهام عدالت هستيم و به مانعي مبني بر اينكه طبق 
سياست هاي كلي واگذاري بخش مهمي از سهام هاي 
دولت خلاف سياس��ت اس��ت، برخ��ورد كرده ايم كه 
مكاتباتي در اين خصوص انجام شده است. خاندوزي با 
بيان اينكه موضوع نوسانات بورس در كشورها ارتباطي 
به سازمان بورس ندارد، اظهار كرد: فهرستي از اقداماتي 
كه وزارت اقتصاد مي تواند در اين دولت كمك كند، به 
استاندار زنجان ارس��ال خواهيم كرد. وي خاطرنشان 
كرد: همدلي و هم فكري موجود در اس��تان زنجان را 
غنيمت بدانيم تا بتوانيم بخشي از مسائل و مشكلات 
موجود را حل كنيم. وي با اشاره به فيلتر شدن برخي 
از شبكه هاي اجتماعي در سال گذشته و ناآرام شدن 
فضاي مج��ازي و كس��ب وكارهاي مج��ازي، افزود: 
بخش��ي از كمك هاي اقتصادي به ويژه تبصره 1۸ به 
كسب وكارهاي آسيب ديده كه در شبكه هاي اجتماعي 
فعاليت داش��تند، اختصاص پيدا كرد. اين مسوول از 
افزوده شدن مؤديان مالياتي در سال 1403 خبر داد 
و تصريح كرد: با توجه به شناس��ايي فعالان اقتصادي 
كه ماليات پرداخت نمي كردند، به تبع تعداد موديان 
مالياتي افزايش خواهد يافت و افزايش ميزان ماليات 
در س��ال 1403 را رقم خواه��د زد ولي درصد ماليات 
افزايش نمي يابد. وزير اقتص��اد و دارايي با بيان اينكه 
اين حرف كه هزينه هاي توليد مسكن بايد كاهش پيدا 
كند، درست بوده و در اين خصوص مساله ماليات نيز 
بايد كمك كننده باشد، گفت: در لايحه بودجه 140۲ و 
1403 براي مجموع پرداخت هايي كه بايد براي مسكن 
ملي پرداخت شود، در راستاي كاهش هزينه بيش از 
300 هزار تومان به ازاي هر واحد مسكوني عوارض نبايد 
گرفته شود.خاندوزي با بيان اينكه شرايط اقتصادي در 
سوريه هنوز به وضعيت عادي بازنگشته به همين دليل 
فعال اقتص��ادي انگيزه اي ندارد كه وارد بازاري ش��ود 
كه هيچ حمايتي از آن نمي ش��ود، اظهار كرد: در سفر 
رياست جمهوري به سوريه، موفق شديم بانك مشترك 
و بيمه تكافلي را ايجاد كنيم و اكنون شرايط فراهم شده 
اس��ت كه بتوانند به بازار اين كشور ورود كنند. وي در 
رابطه با ايجاد منطقه اقتصادي ميان ايران و عراق، افزود: 
براي بازار پرتقاضاي عراق، مجددا بعد از كميسيوني كه 
برگزار شد، منطقه ويژه اقتصادي بين ايران و عراق ايجاد 
مي شود كه به عقب افتادگي ها كمك خواهد كرد. اين 
مسوول با بيان اينكه مساله كنترل نرخ ارز براي دولتي 
كه به مهار تورم تاكيد دارد، بسيار حائز اهميت است، 
تصريح كرد: مجموعه اقدامات طرف عرضه و تقاضا ارز 
در كنار عنصر رواني موجود در جامعه بر نرخ ارز تاثير 
مي گذارد. وزير اقتصاد و دارايي در رابطه با مديريت نرخ 
ارز در سال جاري، افزود: در ۹ ماهه ابتداي امسال ثباتي 
در خصوص نرخ ارز در كشور شكل گرفته و اميد است 
بتوانيم تا پايان سال به همين منوال نگه داريم. وي با بيان 
اينكه طبق آمارهاي اقتصادي موجود سفره هاي مردم 
نسبت به سال 13۹0 كوچك تر شده است، افزود: زماني 
كه مي گوييم تورم كاهش پيدا كرده است؛ به معناي 
كاهش قيمت ها نيست. اين مسوول با بيان اينكه اكنون 
سختگيري كم سابقه اي در خصوص بانك ها صورت 
مي گيرد، تصريح كرد: بانك مركزي  نيز سختگيري هاي 
بيشتري در مورد ساير بانك ها دارد، به طوري كه طي 
گزارش بانك ملي در خصوص هيات هاي رسيدگي، 
تعداد بسيار زيادي در داخل هيات رسيدگي به دليل 
تخلف اخراج شده اند؛ بنابراين دوره مماشات و گذشت، 

سپري شده است.

اميد رييسي به بهبود اوضاع، انتقاد قاليباف از مشكلات مديريتي

نايب رييس سابق اتحاديه طلا و جواهر تهران: 

تكليف دو قوه با اقتصاد ايران در 1403 روشن است؟

سكه و طلاي داخل به سازِ بازار جهاني چرخيد
نايب رييس سابق اتحاديه طلا و جواهر تهران، ضمن 
اشاره به ثبات نس��بي نرخ ارز در بازار داخل، تغييرات 
قيمت سكه و طلا در بازار داخل را تنها تحت تاثير نوسان 
قابل توجه اونس جهاني طلا عنوان كرد و گفت: به طور 
معمول با افزايش قيمت اونس طلا، قيمت  سكه و طلا 
در بازار هم صعودي مي شود، اما پس از بازگشت طلا به 
كانال نزولي شدن، كمي سكه مقاومت در برابر كاهش 
خواهد داشت. محمد كشتي آراي در رابطه با وضعيت 
يك هفته اخير س��كه و ط��لا در بازار اظه��ار كرد: در 
هفته اي كه گذشت، قيمت جهاني طلا نوسان زيادي 
داشت؛ قيمت طلا در يك هفته اخير ركورد زد و حتي 
به بالاي ٢١٠٠ دلار هم براي ساعاتي افزايش پيدا كرد، 
اما در مجموع در محدوده  ٢٠٧٢ دلار قيمت ابتداي 
هفته هر اونس طلا بود. نايب رييس سابق اتحاديه طلا 
و جواهر تهران، ادامه داد: در طول هفته اما باتوجه به 
فرسايشي ش��دن اتفاقات خاورميانه، قيمت جهاني 
طلا با كاهش همراه شد و روز گذشته  )پنجشنبه( در 
آخرين معاملات هفته، قيمت هر اونس طلا با 4۶ دلار 
كاهش به نسبت ابتداي هفته، به محدوده ٢٠٢5 دلار 
رس��يد؛ طبيعتاً در حالي كه اول هفته قيمت جهاني 
طلا در مح��دوده ٢١٠٠ دلار بود، قيمت ه��ا در بازار 
داخل نيز با افزايش همراه بود، اما در طول هفته مجدد 
با كاهش قيمت طلا در بازارهاي جهاني، قيمت سكه 
و طلا در بازار داخل هم روند نزولي به خود گرفت. اين 
كارشناس بازار سكه و طلاي داخلي تصريح كرد: اين 
درحالي بود كه در يك هفته  گذشته، ثبات كامل در بازار 
ارز در داخل وجود داشت و حتي نوسانات كاهشي نرخ 
ارز هم در بازار ديده مي شد؛ بنابراين تنها عامل نوسان 
قيمت س��كه و طلا در يك هفته اخي��ر، تغييرات در 
قيمت جهاني طلا بود. فلزات ديگر نظير نقره، پلاتين 
و پالاديوم نيز در اين هفته پس از كاهش اونس طلا، با 

كاهش همراه شد. 

   از بهاي سكه ١۵٠ هزار تومان 
و طلا ۴٨ هزار تومان ريخت 

كش��تي آراي در رابطه با آخرين قيمت سكه و طلا در 
بازار كشور و تغييرات آن نسبت به ابتداي هفته، گفت: 
قيمت سكه تمام طرح قديم با ٣٠٠ هزار تومان كاهش 

در آخرين معاملات روز گذش��ته ٢5 ميليون و ٧٠٠ 
هزار تومان بود. س��كه تمام طرح جديد با ١5٠ هزار 
تومان كاهش هفتگي به ٢٩ ميليون و ٣5٠ هزار تومان 
رسيد. نيم سكه و ربع سكه هريك كاهش ٢٠٠ هزار 
توماني را نسبت به ابتداي هفته در آخرين معاملات 
پاياني هفته تجربه كرده اند. در آخرين معاملات روز 
گذشته، نيم سكه ١5 ميليون و ٣٠٠ هزار تومان و ربع 
س��كه ١٠ ميليون و ٣٠٠ هزار تومان قيمت داشتند. 
س��كه هاي يك گرمي بانك مركزي نيز به ١5٠ هزار 
تومان كاهش بها نسبت به ابتداي هفته، پنج ميليون و 
٧5٠ هزار تومان در پايان هفته، معامله شد.  نايب رييس 
سابق اتحاديه طلا و جواهر تهران افزود: طبيعتاً زماني 
كه قيمت جهاني طلا كاهش پيدا كند، بيشترين تاثير 
كاهش��ي را در قيمت طلا خواهيم داشت. هر مثقال 
طلاي آب شده با ٢١٠ هزار تومان كاهش هفتگي، روز 
گذشته )پنجشنبه( در آخرين معاملات، ١٠ ميليون 
و ٧٢٠ ه��زار تومان بود و هر گرم طلاي ١٨ عيار نيز با 
4٨ هزار توماني كاهش بها نس��بت به ابتداي هفته، 
دو ميليون و 4٧5 هزار تومان به ازاي هر گرم، مبناي 
معاملات مصنوعات طلا قرار گرفت.  اين كارش��ناس 
بازار س��كه و طلاي كشور خاطرنش��ان كرد: معمولًا 
نوسانات قيمت طلا بر روي قيمت سكه تاثيرگذار است؛ 

در مواقعي كه قيمت طلا افزايش پيدا مي كند، بلافاصله 
قيمت س��كه هم رو به افزايش خواهد گذاشت؛ اما در 
مواقعي كه قيمت جهان��ي طلا كاهش پيدا مي كند، 
معمولًا قيمت سكه با مقاومت همراه است و با مقداري 
تأخير، كاهش پيدا مي كند. يكي از علت هايي كه هم پا 
و به نسبت كاهش قيمت جهاني طلا، در قيمت سكه ها 
كاهش قيمت نداشته ايم، همين مقاومت سكه است. 

   مقاومت و تاخير سكه در كاهش
اجازه نداد حباب سكه تخليه شود 

وي در رابطه با آخرين وضعيت حباب س��كه، گفت: 
حباب س��كه نيز در حالي ك��ه در ابتداي هفته چهار 
ميليون و ٨٠٠ هزار تومان بود، در طول هفته مجدد 
بزرگ تر ش��د و با ٣٠٠ هزار توم��ان افزايش در پايان 
هفته به پن��ج ميليون و ١٠٠ هزار تومان رس��يد كه 
علت آن، هم��ان مقاومت كاهش قيمت س��كه بود.  
كش��تي آراي براي هفته پي��ش رو پيش بيني كرد: 
باتوجه ب��ه ثباتي كه طي روزهاي اخير در بازار داخل 
و همچنين در بازارهاي جهاني ايجاد ش��ده، به نظر 
مي رس��د كه قيمت ها فعلأ تغييرات خاصي نداشته 
باش��د؛ مگر آنكه اتفاق خاصي در ح��وزه بين المللي 
در حوزه سياس��ي-اقتصادي رخ ده��د؛ اما در حال 

حاضر ش��رايط بازار عادي اس��ت. اين درحالي است 
كه دادوس��تدها در بازار كش��ور، روال عادي خود را 
دارد و ب��ازار كم��ي ركود همراه اس��ت و از هيجانات 
كاذب و جاذبه هايي كه براي سرمايه گذاري و خريد و 
فروش سكه و طلا، پيش مي آمد، خوشبختانه خبري 
نيست.  قيمت جهاني طلا امروز، پنجشنبه ثابت بود 
زيرا س��رمايه گذاران از انجام شرط بندي هاي بزرگ 
در آس��تانه انتش��ار داده هاي مهم حقوق و دستمزد 
ايالات متحده در اواخر اين هفته كه مي تواند سرنخ هاي 
بيشتري در مورد مسير نرخ بهره فدرال رزرو ارايه دهد، 
اجتناب كردند.بهاي هر اونس طلا تا س��اعت ۹ و 50 
دقيقه صبح به وقت ش��رقي با 1.3 درصد افزايش به 
۲0۲۶ دلار و 40 س��نت رسيد و قيمت طلاي امريكا 
نيز با 0.0۶ درصد افزايش به ۲0۲۷ دلار و 40 سنت 
رسيد. داده هاي ايالات متحده در اين هفته نشانه هاي 
تدريجي از سرد شدن بازار كار در ايالات متحده را نشان 
داد، به طوري كه فرصت هاي ش��غلي در ماه اكتبر به 
كمترين ميزان در ۲.5 سال گذشته رسيد، در حالي 
كه حقوق و دستمزد خصوصي در ماه گذشته كمتر 
از ح��د انتظار افزايش يافت. تمركز س��رمايه گذاران 
اكنون روي داده هاي حقوق و دستمزد غيركشاورزي 
ايالات متحده در روز جمعه قبل از پيش بيني هاي به 
روز شده اقتصادي و نرخ بهره فدرال رزرو در نشست 
سياست گذاري 1۲ تا 13 دسامبر آنها متمركز شده 
است. اظهارات اخير مقامات فدرال رزرو و مجموعه اي 
از داده هاي اقتصادي ضعيف تر از حد توقع، اين انتظار 
را افزايش داد كه نرخ بهره امريكا به اوج خود رسيده 
اس��ت و فدرال رزرو ممكن است در اوايل سال آينده 

شروع به كاهش نرخ كند.
ابزار CME FedWatch نشان مي دهد كه معامله 
گران با احتمال ۶0 درصدي كاهش نرخ تا مارس سال 
آينده قيمت گذاري مي كنند. نرخ هاي بهره پايين تر 
تمايل به حمايت از شمش هاي بدون بهره  دارند. طبق 
گزارش رويترز، در بازار ساير فلزات ارزشمند، بهاي 
هر اونس نقره با 0.4 درص��د كاهش به ۲3.۷۹ دلار 
رسيد، پلاتين 0.3 درصد كاهش يافت و به ۸۸۷.0۸ 
دلار رس��يد و پالاديوم با 0.3 درصد كاهش به ۹40 

دلار و ۶۸ سنت در هر اونس رسيد.


